
ÒEls ar tistes tenim molt dÕego, per� els pol�tics... d�u-nÕhi-do!Ó

El cantant de Sabadell presenta el seu  22� disc aquest mes dÕagost a

Roses, Santa Susanna, Tarragona i Cap Roig

ÒLa m�sica et pot transpor tar a It�lia, als temps en qu� estaves a la teva

habitaci� a cals pares... �s un poder meravell�s!Ó

Sergio Dalma va publicar ÔSonr�e porque est�s en la

fotoÕ a f inals del 2023 VêCTOR SALVADOR.

Amb resid�ncia des de fa uns anys al Baix Empord� despr�s

dÕhaver viscut quasi trenta anys a Madrid, Sergio Dalma (Sabadell,

1964) actuar� aquest mes dÕagost a Roses (Sons del M�n, 3), Santa

Susanna (Mar dÕEstiu, 6; lÕescenari es trasllada al Torrent� de Can

Gelat), Tarragona (10) i Cap Roig (11), on presentar� Sonr�e porque

est�s en la foto (Sony), publicat a f inals de lÕany passat.

Creu que inf lueix viure en un poble de lÕEmpord� i no a Madrid, en la

m�sica que fa?I tant! Ara arribo als bolos, o a Madrid, i em diuen:

ÒOstres, nen, vens amb una tranquilálitat...Ó El que abans em

semblava normal, que �s el ritme amb qu� es viu a les grans

ciutats, ara ja no mÕho sembla tant...Aquest 2024 complir� 60 anys i

en far� 35 del seu debut. Els n�meros rodons lÕempenyen a fer

balan�os?MÕagrada fer-los de tant en tant, els balan�os, no

necess�riament quan hi ha alguna efem�ride. Mirar enrere mÕajuda

a veure si vaig ben encaminat i a recordar dÕon vinc. O a tenir clar, si

m�s no, el que mÕagradaria fer i, sobretot, el que no. Sempre penso

que he cantat en espais que, quan vaig comen�ar amb les orquestres, no mÕhauria imaginat mai que hi acabaria

actuant...Com es veu, amb 60 anys, els ar tistes que comencen?�s inevitable notar una cer ta llunyania

generacional... Veus tots aquests joves que sur ten dels talent shows i es volen menjar el m�n i hi perceps

aquella ingenu�tat de no con�ixer lÕentramat de la ind�stria musical. A mesura que van passant anys, discos i

bolos, es van tenint les coses una mica m�s clares, per� �s impor tant no perdre la ilálusi�. A mi, despr�s de tot

aquest temps, encara mÕilálusiona agafar un tren a Madrid i f icar-me en una furgo amb els m�sics. Crec que �s un

bon senyal. Per�, �s clar, despr�s vas a gales de premis i tÕadones que ets el m�s gran!Considera que ara les

can�ons, els discos, tenen una vida m�s ef�mera?S�. Generes una not�cia, fas molt dÕenrenou, per� al cap de cinc

minuts ja nÕapareix una altra i de la teva ja no seÕn recorda ning�. La gent t� tend�ncia a oblidar molt r�pid, en la

m�sica i en tot. �s per aix�, doncs, que tenir una s�rie de can�ons en all� que seÕn diu la Òmem�ria colálectivaÓ i

que la gent te les continu� demanant als concer ts, em fa sentir un privilegiat.Quan es va adonar que existia all�

que molts def ineixen com lÕÔestil DalmaÕ? Hi ha, f ins i tot, productors que els ho diuen als cantants: ÒGrava-ho a

lÕestil Dalma, aix�!Ó.[Riu] Quan ho gravo ho dic molt jo, aix� tamb�: ÒPer� sona a Dalma o no sona a Dalma, aix�

qu� hem fet?Ó Si hagu�s cantat, per exemple, en angl�s no crec que seÕm compar�s amb aquells italians de veu

trencada i no s� si aquest estil existiria, per�, sigui com sigui, sempre he intentat que hi fos, aquest estil.

MÕagrada que la gent escolti la r�dio, o YouTube, �s igual, i r�pidament identif iqui una determinada veu. Crec que

avui, aix�, continua sent una cosa molt impor tant.SÕhi escoltava molta m�sica italiana, a cals Capdevila de

Sabadell? Quan era petit, �s clar.Oh, i tant! La meva mare sobretot. Adriano Celentano, Ricardo Cocciante,

Umber to TozziÉ En aquella �poca, a difer�ncia dÕara, a la r�dio sonaven moltes can�ons italianes i franceses.

Qui havia guanyat a San Remo, al cap de pocs dies ja tenia la seva can�� tradu�da al castell� sonant a la



r�dio.ÔVia DalmaÕ (2011), el disc en qu� m�s ober tament reivindicava aquest llegat, pr�cticament va rellan�ar la

seva carrera.S�, i mai no mÕho hauria imaginat. Volia nom�s fer aquelles can�ons a la meva manera, jo...El seu

disc anterior parlava dÕalegria i aquest �ltim, de somriures.Estem vivint moments molt estranys. Veus les not�cies

i hi ha tanta negativitat... La m�sica, el teatre, un bon sopar amb amics, poden ser grans escapat�ries. La

m�sica et pot transpor tar a It�lia, als temps en qu� estaves a la teva habitaci� a cals pares, recordar-te una

persona... �s un poder meravell�s!La intelálig�ncia ar tif icial el tindr� mai, aquest poder?Ho dubto molt. Segur que

podr� imitar a la per fecci� una determinada veu, per� quant a interpretaci�, quant a emoci�..., no ho crec. En tot

cas, segons com sÕutilitzi, pot anar molt b� o molt malament, i aix� espanta.Incloure una can�� en catal� en cada

disc que fa, sÕha conver tit ja en una tradici�.Ho vull entendre com una cosa ben normal. LÕaltre dia �rem a la

Corunya i va venir un grup de gent, que era de Sevilla, i em van dir: ÒOye, Àpor qu� no has tocado ÔHe tocat el

celÕ?Ó I aix� mÕagrada. Un disc sencer en catal�, en la companyia discogr�f ica on soc ara, costa que meÕl deixin

fer, per� mÕagrada que almenys aix� de fer sempre una can�� en catal� sÕhagi normalitzat.Com veu el pa�s?Veig

un gran desenc�s respecte als pol�tics. No nom�s a Catalunya, sin� a tot arreu. I no hi veig una soluci� imminent,

la qual cosa em preocupa. Van passant els anys, jo ara soc avi..., i penses: ÒQu� els deixarem, a tots aquests

que venen?Ó Els ar tistes tenim molt dÕego, per� els pol�tics... d�u-nÕhi-do! Per� soc optimista, com es veu en els

meus discos, i desitjo que sur ti una nova generaci� de pol�tics amb les coses molt m�s clares.Sovint ha dit que

no �s dels que voldrien morir a lÕescenari.No, la vida de m�sic ja �s prou llarga. Arriba un moment en qu� un

cantant ha de saber deixar-ho. Un guitarrista potser �s diferent, per� un cantant ha de saber veure quan �s el

moment i no deixar que sigui el p�blic el que un dia et digui que ja nÕhi ha prou.
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